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Doprava

Zajistit bezpe ný pr jezd motoris-
t m na trase Železná Ruda–Plze –
Most a klid obyvatel m žijícím
v okolí si klade za cíl nov  vzniklé
sdružení Dobrovolný svazek obcí.
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Muzeum

Hned n kolik dalších unikátních sbír-
kových sklen ných p edm t  v noval
Muzeu Šumavy Sušice Dr. Ing. Bruno
Schreiber, žijící ve Švýcarsku. Muze-
um poprvé obdaroval už v roce 2005.
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Finance

S p ebytkem ve výši tém
130 milion  korun hospoda il
v roce 2006 Plze ský kraj. 
Nejv tší ást pen z plynula 
do školství. 
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RICHARD BENEŠ

Jako první za nou spolupra-
covat ú ady v Plzni, Klato-
vech, Nýrsku a ve Št novi-

cích. Po zkušebním provozu se
zapojí další.

Virtuos je spolufinancovaný ze
Strukturálních fond  EU, které
hradí 85 procent náklad . Zbý-
vající peníze zaplatí kraj. Název
Virtuos je odvozen od slov Virtu-
áln  – Ob an – Samospráva.
Základní myšlenkou je jeden vir-
tuální ú ad, který by ob an nebo

podnikatel navštívil kliknutím
myši svého osobního po íta e.

Konec front u přepážek
Odpadnou tak fronty u p epá-

žek. Taková komunikace s ú ady
p inese zjednodušení i úsporu

asu. Z klidu domova nebo také
z n kolika desítek speciálních kios-
k  s p ístupem do systému si lidé
budou moci vy ídit nap íklad evi-
denci ps , komunální odpad,
n kterou sociální a stavební agen-
du i další podání.                Pokr. na str. 2

ALENA KOZÁKOVÁ

Nebude chyb t ani dobové
tržišt , na n mž bude
p edstaveno mnoho eme-

sel, vystoupí zde kejklí i, artisti
nebo hudebníci. Zajímavostí His-
torického víkendu 2007 bude také
ko ovná divadelní spole nost,
která bude v pr b hu celého víken-
du ú inkovat p ímo mezi lidmi.

Ožije i Radouš
Na hlavní scén  prob hne

velkolepé p edstavení, které je

každý rok nové a nikdy se neo-
pakuje. Tentokrát se staneme
sv dky vypráv ní pov sti
o Radoušovi. Známá postava
plze ského strašidelného sv ta
ožije v krásném p íb hu, který
zaujme malé i velké diváky.
Hlavní scéna p ivítá Radouše
ve ve erním programu v pátek
i v sobotu.

Další významnou scénou
bude Kolbišt  u sv. Ji í, kde uro-
zení páni z okolí královského
m sta Plzn  p edvedou návšt v-
ník m dovednosti užite né
v boji i na lovu – sbírání kroužk
na hrot ošt pu, lov divokého
kance a podobn . Utkají se i ve
h e zvané bagordia, v níž se sou-
pe i srážejí za jízdy ze sedel koní

pomocí malých vak  napln -
ných pískem.

Přijedou i létající indiáni
Ke Sv. Ji í zavítají op t Indiá-

ni. V pr b hu víkendu bude mít
západo eskou premiéru pro-
gram skupiny Pšito Oyate –
Létající lidé. P edpokládá se, že
tento strhující rituál vznikl
n kdy kolem roku 500 našeho
letopo tu a sloužil k uctívání
boha plodnosti. Tento rituál se
udržel až dodnes.

Program Historického víken-
du je tradi n  ur en pro všechny
v kové kategorie, ale nejvíce
samoz ejm  pro d ti.

Pokra ování na stran  7

Zcela ojedin lý projekt s názvem Virtuos, který
zatím nemá v naší republice obdoby, zahájí Plze -
ský kraj. Projekt za tém  40 milion  korun má
zlepšit a usnadit komunikaci ve ejnosti s ú ady
samosprávy. Zkušební provoz bude zahájen v pro-
sinci a potrvá do ledna. Do pilotní ásti projektu
Virtuos se vedle Krajského ú adu Plze ského kraje
zapojí ty i vybraná m sta a obce s odlišnou veli-
kostí a r zným po tem obyvatel. 

Virtuos ušet í lidem as, peníze i nervy

Provoz mikrobiologické laborato e v t chto
dnech slavnostn  otev ela klatovská nemocni-
ce. Budovala ji od za átku roku. Z ízení labora-

to e p išlo na zhruba t i miliony korun, z toho asi
milion p edstavují stavební úpravy a zbytek vybavení
a p ístroje. Na ást p isp l majitel nemocnice – Plze -
ský kraj. Laborato  bude sloužit pro pot eby l žko-
vých odd lení a ambulancí nemocnice i pro soukro-
mé léka e a zdravotnické subjekty z okolí. 

Mikrobiologická laborato  slouží k identifikaci
p vodce infek ních onemocn ní, a  jde o bakterie,
viry i houbová onemocn ní. Smyslem tohoto
vyšet ení je najít p vodce a eventuáln  pro n j
vybrat vhodnou antibiotickou nebo jinou lé bu.

Klatovská nemocnice tak má další ást laborator-
ního komplexu budovaného postupn  od roku
2005. „Nejprve jsme znovuotev eli novou bioche-
mickou laborato , následn  jsme do ní za lenili
hematologickou a radioizotopovou laborato  a nyní
po dvou letech i mikrobiologickou laborato ,“ ekla

editelka nemocnice Irina Riegelová. Laboratorní
pot eby nemocnice jsou tak podle odborník  uspo-
kojené na 99 procent. 

Riegerová p edpokládá, že na výkony nové labo-
rato e se poda í brzo uzav ít smlouvy s pojiš ovna-
mi a nebude se opakovat situace z roku 2005.
Nemocnice tehdy otev ela moderní biologickou
laborato , všechny pojiš ovny s ní uzav ely smlouvy.
Pouze VZP až po dlouhých jednáních a více než
devíti m sících.                                                                (BEN)

Více informací ke klatovské nemocnici najdete na stran  3.

P i historickém víkendu si užijí d ti i dosp lí
Šermí i, hudebníci, kejklí i, emeslníci, strašidla a mnohá p ekvapení ekají na
návšt vníky už tradi ního Historického víkendu, který se ve dnech 15.–17. erv-
na uskute ní u Sv. Ji í v Plzni na Doubravce.

Hejtman Petr Zimmermann p edstavuje projekt Virtuos spole n  se Zde kem Zají kem z ministerstva vnitra
a Petrem Oubrechtem ze spole nosti Hewlett-Packard.                                                                                      FOTO RICHARD BENEŠ 

Klatovská nemocnice získala novou laborato

Vážení tená-
i, poj te se se

mnou na
chvilku zasta-
vit v naší hek-
tické dob .

Zastavení první: Slavíkovice
u erníkova

Hasi i a Sdružení obcí Kdy -
sko jsou hlavními postavami
mého prvního zastavení.
Mnoho úsilí a práce p i p íprav
tradi ních i netradi ních akcích
bývá asto díky rozmar m
po así ohroženo. A tak se obce
rozhodly dát dohromady peníze
(p isp l i kraj) a spole n
zakoupit velký stan. A hasi i
op t dokázali, že to jsou práv
oni, kdo v mnoha obcích stojí za
všemi kulturními, spole enský-
mi a sportovními akcemi.
Zastavení druhé: Starec
u Kdyn

Také zde šlo o událost zcela
výjime nou. Poprvé se na našem
území p edávala turistická olym-
pijská štafeta, a to na záv r 35.
ro níku pochodu „Za Kdyni štíh-
lejší“. Op t lenové Klubu es-
kých turist  dokázali, že pat í
k neúnavným. Neúnavným
proto, že to je nejdéle p sobící
klub na sv t , neúnavným proto,
že láska k pochod m kvete v kaž-
dém v ku, a neúnavným proto, že
i po tolika letech stále prošlapává
cesti ky k zajímavým míst m.
Zastavení t etí: Chanovice

I letos se v tento as zámecký
dv r zaplnil vojenskou techni-
kou a výstavní prostory fotogra-
fiemi historických událostí, ten-
tokrát o osvobození této oblasti.

as historie zmapoval Karel
Foud. Jako obvykle stál skrom-
n  a nenápadn  mezi návšt vní-
ky, ale pohotov  zapisoval
vypráv ní a vzpomínky, které
výstava a nová kniha vyvolaly.
Zastavení tvrté: T chonice

Už p i p íchodu na t chonic-
kou náves vidíte, že zde myslí p e-
devším na d ti a spolu s nimi na
krásné v ci. Vidíte originální d t-
ské h išt . Vidíte, že bývalá zchát-
ralá stavení jsou stylov  opravo-
vána. A v tomto okamžiku
musím p iznat, že nenajdu vhod-
ná slova jakými vypsat ohromují-
cí dojem, který ve mn  a se mnou
v mnoha dalších zanechalo p ed-
stavení „Malý princ“ochotnické-
ho spolku Zmrzlík.
Zastavení páté: opravená
kaple v inov  u Klatov

Toto zastavení bylo p ede-
vším setkáním s rodinou Tre-
fancových, která se již desítky
let stará práv  o tuto kapli ku.
Ta se letos do kala celkové
opravy za tém  sto tisíc
z jejich rodinného rozpo tu.

T ch zastavení jsem v kv tnu
mohla díky t m, které jsem
popsala, prožít mnoho
a mnoho. Važme si jich. A neza-
pome me jim íci „D KUJI“.
Oni to totiž opravdu nikdy
ned lají pro peníze.
MGR. OLGA KALČÍKOVÁ, NÁMĚSTKYNĚ HEJTMANA

Již pot etí se 30. kv tna uskute nil Den otev ených dve í v budov
Krajského ú adu Plze ského kraje ve Šroupov  ulici. Do budovy od
rána proudili žáci škol i široká ve ejnost. Návšt vníci nejprve shléd-

li prezentaci o kraji. Zajímavým zastavením byla rovn ž návšt va jed-
nacího sálu zastupitelstva v 1. pat e i jednacího sálu ve 2. pat e, kde
pravideln  zasedá Rada Plze ského kraje. Nejv tší zájem byl samoz ej-
m  o nahlédnutí do pracovny hejtmana Plze ského kraje Petra Zim-
mermanna. Pozornosti návšt vník  neušly ani n které kancelá e ú ed-
ník . P íchozí získa-
li i adu informací
o samotném kraji,
o krajském z ízení,
o složení a innosti
krajské samosprávy.
Seznámili se s organi-
za ní strukturou ú adu
a s náplní jednotlivých
odbor . Na záv r mohli
návšt vníci vyplnit zna-
lostní kviz o Plze ském
kraji a zasout žit si
o fotografickou publi-
kaci o Plze ském kraji. 

Sídlo kraje hostilo ve ejnost

Školáci si vyzkoušeli jak se sedí v jednacím sále
zastupitel .                                                     FOTO ARCHIV

Slavnostního otev ení nové laborato e se zú astnil i nám s-
tek hejtmana Vladislav Vilímec (uprost ed).            FOTO ARCHIV
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Virtuos ušet í lidem as, peníze i nervy
Dokon ení ze strany 1

Žádost vyřídíte přes
počítač

„Ze zhruba 150 možných
podání, která ob an se samo-
správou m že vy izovat, jich Vir-
tuos v po áte ním období zvlád-
ne na sedm desítek,“ uvedl Petr
Oubrecht ze spole nosti Hel-
wett-Packard, která vyhrála
výb rové ízení na tvorbu projek-
tu. Budou v n m zahrnuty nej-

ast ji používané agendy a záro-
ve  takové, které lze vy ídit elek-
tronicky a nepot ebují nap íklad
velké množství dodaných p íloh
a dokument . Uvažuje se také
o tom, že pokud se projekt osv d-

í, mohl by se v budoucnu
postupn  rozší it po et vy izova-
ných agend. 

Projekt poslouží 
i ostatním sídlům

„Ú ady jen v Plze ském kraji
obdrží ro n ádov  n kolik
milion  r zných žádostí a dopi-
s . Jejich napsání, doru ení
a podání zabírá nezanedbatelné
množství asu. V ím, že projekt
Virtuos a elektronická podání
p isp jí ke spokojenosti ob an
regionu,“ prohlásil hejtman
Plze ského kraje Petr Zimmer-
mann. „Necht li jsme o tom jen
povídat, ale cht li jsme tento
projekt uvést do praxe. Jestliže
bude vše fungovat, p edpokládá-
me, že projekt p evezmou i další
kraje z eské republiky. Virtuos
je virtuózní projekt, do kterého
se bude zapojovat stále více m st
a obcí,“ dodal hejtman Petr Zim-
mermann.

Pro je i ministerstvo

„Projekt Virtuos zapadá do
naší p edstavy o pokra ování
projektu Czechpoint a je to
jedno z velmi dobrých ešení,
které do budoucna umožní
ob an m s ú ady komunikovat
elektronicky. Pro nás jako pro
ministerstvo, které je odpov d-
né za rozvoj elektronizace ve ej-
né správy, je d ležité komuniko-
vat se samosprávami na rozvoji
eGovernmentu. Považuji za
efektivní, abychom v n kterých
p ípadech využili v rámci celé
republiky již existující a odzkou-
šená ešení a nástroje. P ál bych
si, aby se Virtuos takovým
nástrojem stal,“ uvedl nám stek
ministra vnitra a informatiky

eské republiky Zden k Zají-
ek.

Co dokáže Virtuos?

V celé ad  malých obcí Plze ského kraje jsou ú ední hodiny
t eba jednou týdn  dv  hodiny ve er. Možnost podat svoje

žádosti elektronicky, 24 hodin denn , sedm dní v týdnu, je ur it
výhodná nejen pro obyvatele, ale nap íklad i pro majitele nemovi-
tostí trvale žijících na jiných místech. Do systému Virtuos se budou
moci ze svých po íta  p ihlásit lidé s uznávanou certifikací, tedy
nap íklad s elektronickým podpisem. Takových lidí je sice v kraji
zatím jen jedno procento, ale p edpokládá se, že elektronický pod-
pis si bude postupn  po izovat víc lidí. V pr b hu zhruba t í let
chce kraj pr b žn  vyhodnocovat, jak se Virtuos osv d uje, kolik
obcí se k n mu hlásí a jak ho lidé využívají. 

Virtuos bude fungovat tak, že žadatel se p ihlásí do systému a ten ho
navede, aby mohl vyplnit p íslušnou žádost. Virtuos pak sám rozezná,
ke kterému ú edníkovi žádost náleží, a dopraví mu ji. Zp tn  p itom
komunikuje s žadatelem a informuje ho o pr b hu zpracování nebo
vy ízení jeho žádosti. Lidé, kte í budou do programu p istupovat
z osobních po íta , budou muset mít elektronický podpis. Pracuje se
i na tom, jak vy ešit p ístup lidí, kte í budou chtít poslat žádost z n kte-
rého z instalovaných ve ejných kiosk  a kte í si necht jí elektronický
podpis vy izovat. To je ale zatím p edm tem dalších jednání. 

S blížícím se létem za íná
v tšina ob an  odjížd t
na  dovolenou. Cesta do

exotických kraj  za íná na letiš-
ti, odletem letadla pokud
možno co nejblíže k cíli. Pokud
jsme se rozhodli strávit dovole-
nou v Evrop , necháme si
v odborné díln  zkontrolovat
stav našeho auta, zabalíme
a vydáme se na cestu.

Cestování se stalo pro mnohé
neodmyslitelnou sou ástí živo-
ta. ízení automobilu nejen
b hem dovolené, ale i každo-
denní ježd ní dává pocit svobo-
dy, pocit nad azenosti. ím
rychleji, tím lépe. Automobily
existují n co déle než sto let.
V devatenáctém století se ješt
moc necestovalo, pokud se
cestovalo, bylo to dostavníkem,
vozem taženým ko mi.

Moderní cestování je závislé
na spalování benzinu, látky,
vyrobené z nafty, kterou erpá-
me z útrob zem . Naftu nepou-
žíváme jenom na výrobu benzi-
nu, ale i na výrobu topného
oleje, jehož spalováním vyrábí-
me teplo na topení neb elekt i-
nu na pohon r zných stroj .

Již léta se v dci zabývají tím,
co se stane, až budou veškeré
zdroje v útrobách zem  vy er-
pány. Nabízí se možnost alter-
nativních zdroj  energie. 

O alternativních zdrojích se
mnoho mluví, asto i lidé, kte í
si nedovedou spo ítat jejich
efektivitu. Ne všude a ne vždy je
možno je využít. Jako zdroj
energie slouží slunce. To je v
našich zem pisných ší kách
nejistý zdroj. Energie v tru je
též velmi nejistá a nedá se na ni
spolehnout. Vodní energie je
omezena mohutností  a spádem
vodních tok . Energie získaná
z fosilních zdroj , jako je uhlí,
plyn a nafta jednou skon í.
Zatím nejspolehliv jší a nej ist-
ší energii umíme vyráb t v ato-
mových elektrárnách. Tuto
energii sice konzumují, ale mají
z ní strach hlavn  Rakušani. 

P ed nedávnem jsem m l mož-
nost diskutovat s jedním mla-
dým, velice slušným Rakuša-
nem. P išla e  na Temelín. Sna-
žil se vysv tlit, jak je Temelín
nebezpe ný. Mluvil o stálých
poruchách, o zastaralé technice
i o stálé možnosti havárie. Zeptal
jsem se ho, co si myslí o elektrár-
n  v Dukovanech, která je mno-
hem starší. O této elektrárn
v bec nev d l. Nev d l, že je též
blízko hranic s Rakouskem,
nev d l nic o jejím stá í a zabez-
pe ení. Z rozhovoru s ním jsem
získal dojem, že je cílen  špatn
informován, že je jaksi pomýlený.

Takto popsaná situace vypa-
dá velmi smutn  a beznad jn .
P esto z sta me optimisty.
Energii je t eba spo it, nejezdit
jenom autem, nýbrž využívat
hromadných dopravních pro-
st edk  na v tší vzdálenosti, na
kratší použít vlastní nohy.
Doma v zim  redukovat topení
a jako topivo používat plodiny,
které pom rn  rychle rostou.
Otužíme se a zlepšíme svou
t lesnou kondici. Pohonné
hmoty vyráb né  podobn  jako
v Jižní Americe z obilí pomohou
zem d lc m.

Energií, která je luxusním
zbožím, by m l za ít šet it
každý ob an. Nesmíme žít na
úkor p íštích generací. Nechce-
me, aby po nás p išla potopa.

JAROSLAV LOBKOWICZ (KDU-ČSL)

Lesy Národního parku Šuma-
va tvo í 2,15 procenta všech
les R. Správa NPŠ spravu-

je 50 tisíc hektar  lesa. Kalamita,
která postihla Národní park 18.
a 19. ledna 2007 v podob  orkánu
Kyrill,  vytvo ila 800 tisíc m3 padlé-
ho d eva. Došlo k velkoplošným
polom m a vývrat m. Názory na
p vod tak rozsáhlé kalamity jsou
d vodem velkých emocí. Jsou však
d sledkem vlivu lidí na vývoj
Šumavského pralesa v rozsahu
tém  600  let a ve v tší mí e v obdo-
bí posledních 300 let. Z ekonomic-
kých d vod  zde byly vysazovány
smrkové monokultury a pak
následn  zpracovávány. Dle odbor-
níka z Nizozemí prof. Fanty byly
a jsou tyto monokultury vlastn
ur itým druhem plantáží. To je pra-
vou p í inou sou asného kalamit-

ního stavu. Vícemén  všichni
odborníci se shodují na tom, že
smrky rostoucí v nižších nadmo -
ských výškách jsou všeobecn
náchyln jší k poškození. P vodní
horské smr iny jsou naopak odol-
n jší. Je nepochybné, že na tomto
terénu padlých strom  se bude
velmi dob e rozvíjet populace lesní-
ho šk dce k rovce. Ten napadá
zprvu stromy padlé, pak postihuje
i stromy zdravé. Takto vzniklá situa-
ce pak m že škody zv tšit a vést
k úplnému rozpadu n kterých ástí
šumavských hvozd . Situaci m že
ješt  zhoršovat snížená životnost již
poškozených smrk  a další silné
vich ice, které m žeme o ekávat.

Oproti této katastrofické p edsta-
v  stojí názory n kterých ochránc
životního prost edí a také Minister-
stva životního prost edí, kte í tvrdí,

že lýkožrout je vlastn  p irozeným
„léka em lesa“, likviduje stromy
staré a nemocné tak, aby docházelo
k pr b žnému omlazování lesa.
Argumentuje se tím, že vich icí byly
zp sobeny menší škody na již poni-

eném lese, který byl ponechán
svému p irozenému vývoji, tedy bez
lidských zásah .

Ministerstvo v ele s M. Bursí-
kem se zásadn  staví proti asanaci
lesa v prvních bezzásahových
zónách, které vyty uje na 18 pro-
centech plochy parku. Tato plocha
by m la býti ponechána p irozené-
mu vývoji. K rovec  by zde m l vést
k obm n  postiženého lesa.  Údajn
stejný postup zaujímá i správa sou-
sedícího Národního parku Bavor-
ský les. Byl tedy zrušen princip oka-
mžitého zasahování v p ípad  kala-
mity. Pan ministr sice zd raz uje

nutný dialog s postiženými obcemi
v CHKO Šumavy,  avšak na druhé
stran  zd raz uje, že hlavní záv ry
by m ly vzejít s diskuze s v dci,
odborníky. Ohrazuje se v i všeli-
dovému zasahování do dané pro-
blematiky.  Je s podivem, že hlavní
p edstavitel Strany zelených, která
vyžaduje všeobecné referendum
k otázce instalace radarové stanice
na území R, na druhé stran
nechce jednat zásadním zp sobem
s p edstaviteli šumavských obcí
o d sledcích kalamity, která beze-
sporu významn  ovliv uje život
jejich obyvatel?

Jaký je v bec možný další vývoj
Národního parku Šumava v hori-
zontu delšího asu sp edpokládaný-
mi klimatickými zm nami ve smys-
lu oteplování?  Nepochybné je, že
zm na smrkových monokultur ve
smíšený les takový, jaký byl p ed
mnoha sty léty  je velmi dlouhodo-
bou záležitostí. ešení tohoto pro-
blému by m lo mít jasný legislativní
rámec.  Že jde o velmi citlivé téma
ukazuje vystoupení p edstavitelky
postižených obcí Šumavy paní Sta-
nislavy Barantálové, která p ednesla
prohlášení, na kterém se obce sjed-
notily. Toto prohlášení vyjad uje
zásadní nesouhlas s koncepcí navr-
ženou MŽP, poukazuje na ohrožení
z n ho vyplývající a na neochotu
státní správy projednávat zm ny se
zástupci obyvatel tohoto území.

V úvodu senátního slyšení velmi
hezky promluvil místop edseda
senátu Petr Pithart. Nabádal ke
spolupráci a k objektivnímu jednání
o rizicích v Národním parku Šuma-
va. Jako p edstavitel samosprávy
Plze ského kraje se také p imlou-
vám za tento zp sob ešení problé-
mu. Vždy  obyvatele žijící v CHKO
Šumava vynechat nelze. Oni zde žijí
a oni bezprost edn  ponesou
d sledky všech negativních zm n
a rozhodnutí. Zákonný rámec Sprá-
vy národního parku by m l nakonec
harmonicky vytý it práva a postave-
ní obyvatel i ochranu neopakovatel-
né šumavské p írody.

DOC. MUDR. BORIS KREUZBERG, CSC

Šumavská kalamita bou ila i Senátem
Poznámka

Den otev ených dve í m li
5. kv tna 2007 na všech
institucích Evropské

unie v Bruselu. Význam této
akce, která se opakuje každoro -
n  letos ješt  více zd raznilo
padesátileté výro í podepsání
Smlouvy o založení Evropského
spole enství, tzv. ímské smlou-
vy.

Do akce se zapojil i Výbor regi-
on , který ve svém sídle na rue
Belliard 99–101 umožnil prezen-
taci r zných region . Této nabíd-
ky tak využilo p es padesát vysta-

vovatel  se svými stánky. „Za
eskou republiku bylo p ítomno

všech 10 kraj , které mají v Bru-
selu své zastoupení. Spole n  se
p edstavovaly na p ti stáncích,
p i emž Plze ský kraj sdílel
výstavní stánek s Jiho eským
krajem,“ uvedl Zbyn k Prokop,
vyslanec Plze ského kraje v Bru-
selu. V tšinu dalších stánk  pak
tvo ily individuální prezentace
jednotlivých region . „Tuto cestu
zvolily nap íklad polské regiony,
které m ly dev t samostatných
stánk . Ty byly ovšem rozmístn -

ny por znu po výstavní ploše,
ímž se p išlo o dojem jisté geo-

grafické sounáležitosti, zatímco
„koutek eských kraj “ byl velmi
pozitivn  kvitován,“ popsal
úsp šnou prezentaci Zbyn k
Prokop. Akce navštívilo zhruba
6000 návšt vník  a jejich velkou

ást tvo ily rodiny s d tmi. Veliký
úsp ch u nich slavily r zné pre-
zenta ní p edm ty Plze ského
kraje. Mezi dosp lými návšt vní-
ky byl nejv tší zájem o turistické
informace o kraji.       

(BEN) 

eské regiony otev ely v Bruselu své „dve e“

Vyslanec Plze ského kraje v Bruselu Zden k Prokop prezentoval b hem
dne otev ených dve í náš region.                                                                FOTO ARCHIV

Záchranka vyjede
i z Manětína

Nové výjezdové místo Zdravotnické
záchranné služby v okrese Plzeň-
sever zřídí Plzeňský kraj v Manětíně.
Pro oblast severního Plzeňska působí
v současné době dvě výjezdová sta-
noviště. První je v Kralovicích a druhé
v Plzni v Lidické ulici. Tato stanoviště
ale neumožňují zabezpečit příjezd
záchranky v limitu 15 minut od přijetí
tísňové výzvy. Zřízení nového stano-
viště v Manětíně umožní tento limit
dodržovat.  Na stanovišti v Manětíně
bude působit posádka rychlé zdravot-
nické pomoci ve složení řidič a zdra-
votník. Po předběžném projednání
bude záchranná služba sídlit v centru
města Manětína. Prostory poskytne
kraji město za symbolické nájemné. 

Ve ejné slyšení v Senátu na téma „Reálná rizika k rovcové kalamity po orká-
nu Kyrill v Národním parku Šumava“ iniciovali senáto i z Plze ského a Jiho-

eského kraje. Slyšení se zú astnila také ada reprezentant  Národního
parku Šumava, Ministerstva životního prost edí v etn  ministra Bursíka,
p edstavitel  obcí v dané oblasti, v dc , lesník  a také p edstavitel  krajských
samospráv. Že jde o téma skute n  ožehavé, ukázala jednak vystoupení jednot-
livých vyzvaných e ník , jednak následující bou livá diskuze. 

Orkán zp sobil na Šumav  obrovské škody.                                                                                                            FOTO RICHARD BENEŠ
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S p ebytkem ve výši tém  130 milion
korun hospoda il i v roce 2006 Plze ský
kraj. Stejn  jako v minulých letech

i v lo ském roce nejv tší ást výdaj  plynula
do školství obecn , a to na školská za ízení
z izovaná krajem i obcemi i soukromými
subjekty. Druhou nejobsáhlejší ástí byly, také
už tradi n , výdaje do oblasti dopravy a dále
pak na sociální v ci a zdravotnictví. Nemalé
finance poskytl kraj také obcím i svazk m
obcí v kraji. V rámci vyhlašovaných dota ních
program  i mimo n  bylo obcím z rozpo tu
kraje rozd leno 186 milion  korun. 

Příspěvkové organizace ušetřily
„Hospoda ení kraje za rok 2006 považuji

za úsp šné,“ zhodnotil záv re ný ú et kraje
nám stek pro ekonomiku Vladislav Vilímec.
„Podíl na tom mají i naše p ísp vkové organi-
zace. Z více než sto školských organizací hos-
poda ilo se ztrátou pouze osm z nich.
A všechny Správy a údržby silnic se pohybují
v kladných íslech. P i p evodu t chto orga-
nizací na kraj tomu bylo p esn  naopak,“
dodal Vladislav Vilímec. 

Peníze půjdou na školství
V rámci záv re ného ú tu kraje za rok

2006 radní kraje rozhodovali i o dalším využi-
tí pen z z p ebytku hospoda ení. ástku 25
milion  korun získají krajské p ísp vkové
organizace v oblasti školství. O 7,3 milionu
bude navýšena oblast ochrany vod, kdy tyto
prost edky budou rozd leny v rámci progra-
mu ochrany vod a zásobování pitnou vodou. 

Podpoří i cestovní ruch
Více než 2,5 milionu využije kraj na podpo-

ru cestovního ruchu v kraji – 1 milion je ur en
na 3. ro ník veletrhu cestovního ruchu ITEP,
stejnou ástku použijí radní na dotisk a tisk
propaga ních materiál , 400 tisíc korun
získá Klub eských turist  na zna ení turis-
tických tras a 200 tisíc Mezinárodní infor-
ma ní centrum v Rozvadov .

Hasiči dostanou cisterny
„Nejv tší ástka, tém  16 milion  korun,

bude rozd lena mezi obce na vybavení dobro-
volných hasi , p evážn  na nákup hasi -
ských st íka ek. Plze ský kraj je v rámci celé
republiky nejúsp šn jším krajem v získávání
prost edk  práv  na podporu technického
vybavení sbor  dobrovolných hasi , které
obce z vlastních prost edk  nejsou schopny
hradit,“ dopl uje V. Vilímec. 

Letos kraj p isp je na nákup 12 hasi ských
cisteren za stejných pravidel jako v lo ském
roce – obce nad 5 tisíc obyvatel dostanou 1
milion od kraje k dvoumilionovému p ísp v-
ku od státu, zbytek musí zajistit samy. Auto
stojí zhruba 6 milion  korun. Obce od 2 do 5
tisíc obyvatel dostanou 1,2 milionu od kraje,
obce do dvou tisíc obyvatel dostanou 1,5 mili-
onu – zájem z Plze ského kraje je nejv tší
v rámci celé eské republiky. Dotaci letos zís-
kají: Plánice, Železná Ruda, Nepomuk, P eš-
tice, Plze  pro Doubravku a Koterov, Všeru-
by, Žihle, B asy, Radnice, Chodová Planá
a Kladruby. 

Zkrátka nepřijdou ani učiliště
„Chceme navýšit také peníze na investice

do školství, tam p jde p es 23 milion  korun.
Nejvíce dostane st ední odborné u ilišt
zem d lské v Boru – 6 milion , st ední pr -
myslová škola dopravní Plze  5 milion ,
st ední odborná škola a u ilišt  Sušice 4 mili-
ony. Posílíme 10 miliony autobusovou
dopravní obslužnost, v návrhu je i plze ská
zoo. Zbylé prost edky z p ebytku hospoda e-
ní kraje budou využity na ešení havarijních
stav  obcí a na podporu institucí a akcí
s nadregionální p sobností,“ uzavírá V. Vilí-
mec.

Kraj za lo ský rok ušet il 130 milion

Hned dvou významných
úsp ch  dosáhli žáci
plze ského Gymnázia na

Mikulášském nám stí. eskou
republiku reprezentovali v „A“
družstvu na p írodov decké
olympiád  EU v n mecké Postu-
pimi Hynek Kasl v oboru fyzika

a Swen Künkel sout žil v oboru
chemie. V konkurenci 29 druž-
stev získali plzenští studenti
bronzové medaile. Ve Ž áru nad
Sázavou se zase konalo Mistrov-
ství R st edních škol v šachu.
Studenti plze ského gymnázia
vybojovali druhé místo.             (BEN)

Na prvot ídní vozovku místo sou asného tankodromu se
mohou t šit motoristé sm ující do Konstantinových Lázní.
Opravu za více než 31 milion  korun z rozpo tu Plze ského

kraje tu podstoupí tém  sedmikilometrový úsek silnice II. t ídy, který
je v sou asné dob  v havarijním stavu. 

„Vzhledem k zna nému rozsahu závažných celoplošných poruch,
odlamování okraj  vozovky, sí ových trhlin, hloubkové koroze a výtlu-
k  bylo p istoupeno k provedení opravy technologií recyklace za stu-
dena na míst ,“ íká radní pro oblast dopravy Miroslav Jaroš. 

Tato technologie umož uje op tovné zpracování p vodní vozovky
na homogenní stavební sm s pro novou podkladovou vrstvu s odpo-
vídající mírou únosnosti v celé takto opravované ší i komunikace.
Technologie provád ní opravy spo ívá v rozfrézování povrchu stáva-
jící vozovky, promícháním s p ídavnými komponenty a pojivem dle
rozboru odebraných vzork  a laboratorních zkoušek a následné roz-
hrnutí výsledné stavební sm si. Na takto upravený podklad bude
následn  položen nový živi ný kryt.

Realizace opravy silnice bude provád na ve t ech etapách, z toho
dv ásti za úplné uzavírky a jedna za áste né uzavírky po dobu jed-
noho m síce v období 7/2007. 

„Stavební uzavírky uvedeného úseku silnice jsou pro zajišt ní
maximální kvality provád né opravy silnice nezbytné, a proto Správa
a údržba silnic St íbro p edem d kuje ob an m obcí Horní Kozolupy,
Slavice a Záchlumí za pochopení a motoristické ve ejnosti za respek-
tování dopravního omezení a dopravního zna ení p i provád né
rekonstrukci silnice,“ uzavírá Miroslav Jaroš.   

Rozsáhlou rekonstrukci své
nejv tší okresní nemocni-
ce v Klatovech plánuje za

pomoci finan ních prost edk
z EU Plze ský kraj. Náklady na
opravy zdravotnického za ízení,
jehož n které pavilony byly
postaveny na za átku minulého
století a kolem druhé sv tové
války, se odhadují až na p l mili-
ardy korun. 

„P edpokládám, že zhruba do
ty  až p ti let bychom rekon-

struovanou nemocnici v Klato-
vech mohli otevírat,“ plánuje
nám stek Vladislav Vilímec.
P edpokládá, že na opravy by se
mohly peníze najít v regionálním
opera ním programu EU. Ten by
uhradil až 85 procent náklad .

„V oblasti zdravotnictví p jde
o nejv tší investici tohoto druhu
financovanou z evropských pro-
st edk ,“ uvedl nám stek Vilí-
mec. První jednání potvrzují, že
na opravy by mohl p isp t i stát, a
to až 7,5 procenta celé ástky.
Nám stek proto vylou il, že by
kraj nemocnici kv li získání
pen z na financování oprav mohl
privatizovat. Vedení Plze ského
kraje se bude nyní rozhodovat,

kterou variantu rekonstrukce
zvolí. Existuje více studií, které
se finan n  ani dispozi n  p íliš
neliší. Cílem kraje je vybrat vari-
antu, která poskytne co nejlepší
medicínské podmínky a co nej-
nižší provozní náklady. Stará
nemocnice, sestávající z více
pavilon , není výhodná. Kraj
nepo ítá s tím, že by se m ly
n jak m nit po ty l žek.

Rekonstrukce by se musela
konat za provozu nemocnice.
„Vedení nemocnice musí garan-
tovat, že lé ebné výkony nepo-
klesnou, protože by to m lo smr-
tící dopad do hospoda ení rekon-
struované nemocnice. Financo-
vání je zatím nastaveno na pau-
šální platby,“ poznamenal Vilí-
mec. Ani po rekonstrukci
nevznikne v Klatovech jeden
moderní monoblok. Vytvo it by
se m l nový centrální urgentní
p íjem. N které budovy by z ej-
m  mohly po oprav  z stat
prázdné. V nich by mohly vznik-
nout také nové obory, jako je
nap íklad onkologie. Jediná
onkologie v kraji je totiž p i
plze ské fakultní nemocnici.

(BEN)

Podpora spolupráce mezi
regiony lenských zemí
EU, povzbuzování inova -

ních proces  mezi malými
a st edními podniky, výzkumný-
mi i vývojovými institucemi
a pomoc vým ny nejlepších zku-
šeností v oblasti inovací je princi-
pem projektu MATEO (Mat-
ching Technologies and Oppor-
tunities).

„Cílem projektu je systematic-
ké budování dlouhodobých
odborných vazeb a kooperací
s ekonomicky silnými partner-
skými regiony. MATEO tak usilu-
je o propojení výzkumné a vývojo-
vé sféry, tedy zejména univerzit
a akademií v d s podnikatelským
sektorem,“ vysv tlil projekt EU
v rámci Interreg III.C radní pro
regionální rozvoj Ji í Kalista.
Univerzitní vývojová a výzkumná
centra plze ského a jiho eského
regionu se tak mohla ve svých

v deckých a badatelských projek-
tech spojit s podobnými subjekty
dynamicky se rozvíjejících regio-
n  špan lského Katalánska, ital-
ské Lombardie a nizozemského
Severního Brabantska.

Projekt MATEO nabízel
finan ní granty v 8 výzkumných
oblastech rozd lených do 12 sub-
oblastí. Ty se týkaly využití
mechatroniky, obnovitelných
zdroj , ale i biotechnologií.

Podáno bylo celkem 23 sub-
projekt  z eské republiky, Itálie,
Nizozemska a Špan lska. Nej-
lepší z nich pak byly v Barcelon
schváleny k realizaci. 

„Týmu MATEO, který vedla
Regionální rozvojová agentura
jižních ech, se poda ilo prosadit
s 10 podprojekty z plze ského
a jiho eského regionu. Ty získaly
grantovou podporu od 45 tisíc do
216 tisíc eur. Úsp šnost v podá-

vání podprojekt  m la eská
strana ze všech ty  region
MATEO nejvyšší. A to jak z hle-
diska po tu podprojekt , tak
z hlediska objemu financí.
Obdobný úsp ch zaznamenali
také katalánští partne i. Ovšem
u nich byla úsp šnost žadatel
vykoupena drastickými škrty
v jejich jednotlivých rozpo-

tech,“ vylí il úsp chy eské
strany radní Kalista.                   (BEN)

Projektovou p ípravu osmi stavebních
akcí na silnicích ve vlastnictví Plze -
ského kraje, které budou za azeny do

Regionálního opera ního programu, schváli-
la na svém zasedání Rada Plze ského kraje.
Jedná se o stavby realizované v programovém
období 2007–2013. 

„Velmi zajímavou stavbou je Západní
okruh Plze . Odhad náklad  na realizaci
akce jsou dv  miliardy korun. V p ípad  spo-
lufinancování z opera ního programu na
Plze ský kraj p ipadne miliarda korun a na
m sto Plze  taktéž jedna miliarda. Zatím je
zahájena p íprava I. úseku (Domažlickár–K i-

mická) k územnímu rozhodnutí. Okruh pove-
de ke zlepšení dopravní situace v Plzni. Tran-
zitní doprava nebude projížd t centrem m sta,
ale bude odvedena západním okruhem mimo
Plze ,“ uvedl Miroslav Jaroš, krajský radní pro
oblast dopravy. Další velmi o ekávanou stav-
bou je podle jeho slov p eložka „III/0228 Kla-
tovy, Pod Borem–Tajanov“. Odhadovaná cel-
ková cena je v tomto p ípad  150 milion
korun. Jedná se o novou komunikaci v délce
2,5 kilometru. 

„Stavba bude navazovat na budovanou
p eložku II/185 Klatovy, Pod Borem. „Po
dokon ení propojí  silnice I/26 a I/27 vznikne

severozápadní obchvat Klatov. Stavba je
v souladu s územním plánem. Bude zadána
studie proveditelnosti k vyhledání trasy,“
vysv tlil radní Jaroš. Dalších 345 milion  by
m la stát stavba „III/11724 obchvat Rokyca-
ny–Hrádek“. Jedná se o novou komunikaci
v p edpokládané kategorii v celkové délce 5
kilometr . P eložením dopravy ze stávající
dopravn  nevyhovující trasy III/11724 Hrá-
dek–Kamenný Újezd–Rokycany dojde
k odvedení tranzitní dopravy, zlepšení život-
ního prost edí a kvality života místních oby-
vatel. Zlepší se napojení na dálnici D5 a na
atraktivit  získají pr myslové lokality Roky-
cany-jih a Hrádek.                                              (BEN)

Gymnazisté sbírali vav íny

Nám stek hejtmana Václav ervený pod koval dvojici úsp šných olympio-
nik  z Gymnázia na Mikulášském nám stí, kte í reprezentovali R na
p írodov decké olympiád  v SRN.                                                              FOTO ARCHIV

Nemocnici v Klatovech
eká velká rekonstrukce

Motoristé pojedou do
lázní po nové silnici

Projekt MATEO ocenil nápady z Plzn

Žlutou barvou je na mapce vyzna eno dokon ení západního obchvatu Klatov.                      FOTO ARCHIV

Ostatní schválené
stavební akce ROP

„Silnice III. třídy Oselce–Chanovice“. 
Odhadované nákl. na realizaci: 150 mil. 

„II/190 přeložka silnice Špičák–Ž. Ruda“ 
Odhadované nákl. na realizaci: 90 mil. Kč

„II/195 přeložka Poběžovice“ 
Odhadované nákl. na realizaci: 115 mil. Kč

„II/232 D5, exit 60–Osek, přeložka“ 
Odhadované nákl. na realizaci: 200 mil. Kč

„II/187 Čihaň–Kolinec, přeložka Brod–
Vlčkovice“ 
Odhadované nákl. na realizaci: 100 mil. Kč

Stavební akce na silnicích dostaly zelenou

Podprojekty MATEO řešené subjekty se sídlem v Plzeňském
kraji a jejich rozpočet v eurech:
MATE.O.D. 60 000 Západočeská univerzita v Plzni
FlashPoM 82 550 Západočeská univerzita v Plzni
Mechatronics Centre 200 048 Západočeská univerzita v Plzni
MedScout – (Fakultní nemocnice Plzeň) 216 400 Fakultní nemocnice Plzeň
Industrial Controllers 100 000 Západočeská univerzita v Plzni
TeTRInno Smartex 82 500 Západočeská univerzita v Plzni

CELKEM: 741 498 
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Chotíkov u Plzně, tel/fax: 377 821 199, mobil: 608 220 014
www.renoplast.cz, info@renoplast.cz SC-71439/1  

Bazény, bazénové zastřešení, jímky, 
vodoměrné a kanalizační šachty, ČOV, lapoly, 

pramice, zahradní skluzavky a tobogány

Bazény, bazénové zastřešení, jímky, 
vodoměrné a kanalizační šachty, ČOV, lapoly, 

pramice, zahradní skluzavky a tobogány

K bazénu při předložení tohoto inzerátu vodotrysk zdarma.K bazénu při předložení tohoto inzerátu vodotrysk zdarma.

SC-71267/1 
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RODINNÉ KONSTELACE
Přednáška: 

18. 6. 2007 18,00 hod. – M-Klub, Plzeň Škvrňany, 

Celodenní semináře:
Sobota 2. 6. 2007 od 10 hod. – ZŠ Mariánské Lázně Úšovice, Školní n. 472
Sobota 18. 6. 2007 od 10 hod. – M-klub, Plzeň Škvrňany, Macháčkova 28

Cena za celodenní seminář: 450 Kč pro ty, kteří si nepostaví vlastní konstelaci,
600 Kč pro ty, kteří si konstelaci postaví

Víkend s konstelacemi v Kořenu 8. 6.–10. 6. 2007 
(10 km od Plané u Mariánských.Lázní), CHKO Kosí potok, areál s bazénem v krásném prostředí, ubytování
v 2-4 lůžkových pokojích nebo chatkách, začátek pátek 17,30 hod., konec neděle 14,00 hod., v ceně ubyto-

vání a plná penze. Cena: 1.650 Kč, přihláška platná po zaplacení zálohy 500 Kč

Týdenní seminář v Kořenu 26. 8.–1. 9. 2007 
(neděle od 17,30 hod.- sobota 14,00 hod.) program jen dopoledne do 13,00 hod. 

Možnost přijet i s rodinnými příslušníky. Cena: 4.450 Kč (pro rodinné příslušníky cena 2.250 Kč), 
přihláška platná po zaplacení zálohy 1000 Kč

Sára D. Mixanova Informace a přihlášky na celodenní semináře telefonicky na tel. 721 033 819 
nebo mail: stanukorenu@seznam.cz, web: www.konstelace-sarah.wz.cz

SC
-7
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Rodinné a systemické kon-
stelace podle B.Hellinge-
ra nejsou  ani terapie ani

neslouží k lé ení nebo stanovení
diagnózy. Rodinné a systemické
konstelace jsou prožitkové semi-
ná e. Pracuje se v nich s lidmi
celé skupiny a v tšinou jsou
všichni n jakým zp sobem ovliv-
n ni tím, co se stane. Mnoho pro-
blém  v život lov ka m že
vzniknout práv  p sobením
rodinného systému, který má
ur itý ád, ur itá pravidla, jejich
porušení nás m že velmi výrazn
negativn  p sobit. Uvedu kon-
krétní p ípad:

Žena kolem ty icítky, rozve-
dená, dv  d ti, má nového part-
nera. Bývalý manžel se znovu
oženil a má další dít . Tady je
problém  více – zdá se jí, že d ti
nejsou p ijímány novou rodinou
otce, ani ona sama nemá do eše-
ný vztah s bývalým manželem,
její nový partner se cítí být na
okraji celé rodiny.

V konstelaci se ukázalo, že si
žena na bývalého manžela dál

„d lá nároky“ a požaduje na
n m, aby dál z stal v roli toho,
kdo je odpov dný za její život a za
život jejích d tí. Zárove  nep ija-
la to, že má bývalý manžel novou
partnerku a odmítala jí uznat.

V konstelaci bylo nutné, aby
p vodní manželka uznala
postavení druhé manželky, a ta
zase p ijala fakt, že p ed ní tady
byla bývalá manželka a ona že
je „ta druhá“ v po adí a má
svého manžela jen díky tomu,
že první žena ho ztratila. Záro-
ve  bylo pot ebné, aby otec ekl
nahlas d tem – „toto je moje
nová rodina“ a p edstavil jim
novou ženu a jejich nového sou-
rozence. Tím se všem ulevilo
a všichni se postavili na své
místo – druhá manželka a jejich
dít  vedle svého manžela, d ti
z prvního manželství mezi otce
a matku, první manželku, ta se
postavila vedle svého nového
partnera.  Systém se dostal do
rovnováhy a všichni dostali své
místo.

Je mnoho zákonitostí rodinné-

ho systému, které asto nechce-
me vid t a uznat, a tím si kompli-
kujeme život, v dom  nebo nev -
dom . D ti nesou nebo nev do-
m  následují t žké osudy,
nefunk ní vztahy nebo finan ní
problémy svých rodi , protože
neud lat to by z pohledu d tské
lásky byla ZRADA. V konstela-
cích je možné tyto vazby uvolnit
a tím výrazn  zm nit sv j život
a osud, znovunastolit ád a rov-
nováhu.

Rodinný ád je ád lásky –
mnoho v cí d láme na nev domé
úrovni z hluboké lásky a loajality.
Když ale vrátíme to, co nám
nepat í (t žké osudy, bolest,
r zné „role“) tam, kam pat í,
a když uznáme realitu takovou,
jaká je, uleví se nejen nám, ale
i ostatním v naší rodin .

CO JSOU TO VLASTN  TY
„RODINNÉ KONSTELACE“?!

Stále ast ji se k vám m že dostávat nabídka semi-
ná  „rodinné konstelace“. Ale málo lidí ví, o co jde
a jak probíhají. Proto uvádím alespo  základní
informace:

Sára D. Mixanová 
vede rodinné konstelace, pra-
cuje s metodami SRT, Bacho-

vy esence, NLP a hypnóza,
Dialogy duše

Semináře – viz inzerce, indivi-
duální konzultace možné
objednat telefonicky nebo

mailem na tel. 721 033 819,
mail stanukorenu@seznam.cz,

info o programech na
www.konstelace-sarah.wz.cz



NÁKLAD

250 000
OBJEDNÁVKY

INZERCE
MARTA

TRNKOVÁ

E-MAIL: TRNKOVA

@CONSULTANTS.CZ

GSM: 723 201 960,
TEL.: 377 322 973

SC-60957/1
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SC-71200/2 

SC-60950/1

www.ceskydomov.cz
SC-71425/1 

AVS p ístroj je ur en pro domácí použití samou-
živatel m. Nabízí široké spektrum ú ink  mezi
nejvyhledávan jší pat í: ú inná RELAXACE –
hluboké okamžité uvoln ní, odstran ní stresu,
uvoln ní svalového nap tí, výrazné zlepšení
pam ti a koncentrace, zvýšená produkce hormo-
n  (endorfin, serotonin) pozitivn  ovliv ující
psychiku a tím odstra ující  nap . problémy se
spánkem i deprese.
Podle v dc  p ináší pravidelná relaxace mnoho

výhod, zvýší se psychická kondice a odolnost v i
stresu, dochází ke zlepšení celé ady zdrav. potíží.
Psychowalkman úsp šn  odstra uje projevy leh-
kých mozkových dysfunkcí LMD a pomáhá p i
Alzheimerov  a Parkinsonov  nemoci, dokážete si
s ním odpomoci i od migrén, bolesti kr ní páte e

a vysokého tlaku a celé ady „psychosomatických
civiliza ních potíží“. Psychowalkman disponuje
ur itým po tem program , které jsou zam eny na
konkrétní ú inky. Mezi ty další nejvíce využívané
pat í zrychlené u ení, zlepšení pam ti a koncentra-
ce, navození spánku, stavu meditace, dodání ener-
gie a programy podporující kreativní myšlení.

A jak vlastn  psychowalkman funguje?
P ístroje fungují metodou audiovizuální stimulace,
za pomocí sv telných a zvukových puls  p ela uje
aktivitu našeho mozku a navozuje stav relaxace
a uvoln ní. Psychowalkman je p ístroj kapesních
rozm ru dopln ný speciálními brýlemi a sluchátky.
Jeho používání je p íjemné, snadné a hlavn  ú inné.
Pochází z dílny NASA, na vývoji se podíleli nosi-
telé Nobelových cen, v dci, psychologové, léka i.
Po uvoln ní informa ního embarga se po dlouhé
dob  používání t chto p ístroj  kosmonauty,
piloty otev ela možnost i pro širokou ve ejnosti
a dostaly se na volný trh. Psychowalkman použí-
vá ada významných osobností ze sportu, politi-
ky, zábavy a oblasti léka ství v . fakultní nemoc-
nice v Motole a klinika MUDr. Jana Cimického.
P i nákupu AVS p ístroje obdržíte slevu 500,-
(akce - platí po p edložení lánku do 15. 7. 2007 )

„Jsem p esv d en, že stimula -
ní p ístroje – Psychowalkmany
jsou tím nejlepším receptem,
jak si v hektické dob  21. stole-
tí uchránit zdraví, usp t v živo-
t  a ješt  být v pohod .“ prim.
MUDr. Jan Cimický, CSc.

Po i te si svého domácího léka e!

O účincích těchto až zázračných přístrojů se můžete pře-
svědčit na „vlastní kůži“ u výhradního dovozce a distributo-
ra firmy GALAXY se sídlem v Plzni, V Šipce 12 
(první boční ulice doprava z Americké třídy pod pomníkem)
301 00 PLZEŇ. PO–PÁ 9:00–17:00

Více informací také na tel. č. 377 270 020 nebo mobil 731 028 714
Navštivte naše webové stránky www.galaxy.cz nebo si vyžádejte info katalog zdarma!!
Osobní kontakt je tou nejlepší formou jak se dozvědět více a bezplatně přístroj vyzkoušet!!

Psychowalkman, odborn  AVS p ístroj nabízí v dnešní hektické dob  úto išt  klidu, pohody, hlubokého
uvoln ní, odstran ní stresu a posílení celkové kondice lidem všech v kových kategorií, v pohodlí domova.

SC-71417/1 

www.levnepletivo.cz
od 35,- Kč/bm, 80–200cm

doprava zdarma
tel.: 379 482 708

mob.: 731 406 132
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Užite né internetové odkazy 
Vážené tená ky, vážení tená i,

vítejte u dalšího dílu užite ných internetových
odkaz . Vzhledem k tomu, že se blíží prázdniny,
podíváme se tento m síc na n kolik praktických
informací, které byste m li znát, než odjedete do
ciziny na dovolenou. Ne nebojte se, nebudu vám
vyjmenovávat odkazy na stránky cestovních kance-
lá í s nabídkami výhodných zájezd  na poslední
chvíli. Místo toho vás nasm ruji na portál minister-
stva zahrani ních v cí (www.mzv.cz). Nejprve se
podívejte na n kolik obecných rad, ty najdete v pra-
vém horním menu pod volbou „Cestujeme do
zahrani í“.

Krom  jiného v této sekci najdete nap íklad
„Desatero na cesty“, které vám radí, na co nezapo-
menout. Dále v této sekci najdete v odkazech umís-
t ných na spodním okraji stránky volbu „Jak ešit
typické situace v zahrani í“, kde se dozvíte, jak
nap íklad postupovat p i dopravní nehod , p i ztrá-
t  nebo odcizení doklad i p i živelní katastrof .
Na toto téma si m žete pustit i instruktážní film
„Krizové situace v zahrani í“, ten najdete, když se
vrátíte zp t do sekce „Cestujeme do zahrani í“.
Nechci íkat, že je jen pro silné povahy, ale pokud s
sebou povezete babi ku, která má panický strach
z cestování, rad ji jí film nepoušt jte a šet ete tím
její už tak bujnou fantazii plnou katastrofických
scéná  plánované dovolené.

Dále bych vás na portále ministerstva zahrani í
upozornil na stránky jednotlivých zastupitelských
ú ad . Jejich seznam najdete pod odkazem „Strán-
ky zastupitelských ú ad “ v menu umíst ném na
spodním okraji úvodní stránky celého portálu. Zob-

razí se vám abecedn  se azený seznam zemí s ozna-
ením, zda tam má eská republika velvyslanectví,

generální konzulát, honorární konzulát atd. Pokud
tedy jedete nap íklad do Turecka a zvolíte si gene-
rální konzulát v Instanbulu, zobrazí se p ímo jeho
internetové stránky. Pokud se zam íme p edevším
na informace pro turisty, ur it  vám doporu ím
sekci „Víza a konzulární informace“.

Jsou zde k dispozici informace jako pou ení pro
žadatele o vízum, kde se dozvíte, že od 1. 1. 2005
do Turecka jako turisté žádná víza nepot ebujte,
p ípadn  se dozvíte, že Turecko je v regionu, kde
m že docházet k teroristickým útok m proti turis-
tickým cíl m. Pokud se vrátíte zp t na portál
ministerstva zahrani ních v cí, dostanete se stej-
ným zp sobem i k informacím o turisticky mén
obvyklých destinacích, jako je Grenada, nebo
pokud chcete ješt  dále, tak t eba Chile. P ed vaší
dovolenou se ur it  vyplatí mít dostatek informací
o míst  vašeho pobytu a servis ministerstva zahra-
ni í je pro zjišt ní základních informací naprosto
dosta ující. Vzhledem k tomu, že tento portál obsa-
huje velké množství informací i mimo oblast turis-
tiky a cestování, v n kterém z p íštích díl  se na n j
znovu vrátíme. Na záv r mi dovolte pop át vám
dovolenou, p i které si odpo inete od každoden-
ních starostí a hlavn  ji p e káte bez újmy na
vašem zdraví.

Jako vždy platí, že vítám každý váš názor na tuto
rubriku, p ípadn  váš vlastní tip na internetový
odkaz, vše na adresu vaclav.koudele@plzensky-
kraj.cz.

VÁCLAV KOUDELE,,  VEDOUCÍ ODBORU INFORMATIKY KUPK

Cht jí tak p edevším koor-
dinovat jednání a zajistit
v co nejkratší možné dob

realizaci všech p ípravných jed-
nání a výkupu pozemk  k zaháje-
ní výstavby obchvatu.

„Tento investi ní zám r pod-
statn  zrychlí silni ní spojení regi-
onu s Plzní, krajem Ústeckým,
St edo eským a zahrani ím.
Umožní snadn jší a bezpe n jší
cestování za prací do pr myslo-
vých zón z t ch míst v regionu,
kde je vysoká nezam stnanost.
Díky lepším dopravním podmín-
kám a lepší dostupnosti se zvýší
zájem o umíst ní nových investic
do t ch míst, kde je relativní
dostatek pracovních sil, ale kde
byl v minulosti problém s dopra-
vou. Zkvalitn ním této komuni-
kace se usnadní i p ístup turist

do této oblasti, posílí se tím rozvoj
cestovního ruchu, který je
významným potenciálem tohoto
regionu,“ íká Miroslav Hurt, sta-
rosta m sta Plasy a zástupce Dob-
rovolného svazku obcí. Nezane-
dbatelné je samoz ejm  i snížení
objemu emisí. Opomenout prý
nelze ani vysokou nehodovost,
která na této trase zna n  p ekra-

uje pr m rné krajské hodnoty.
Významným d vodem, který

vede Dobrovolný svazek obcí
k dalšímu jednání, je to, že komu-
nikace I/27 m že být v krátké
dob  napojena na m stský okruh
Plzn  a následn  s p ivad em
k dálnici E5. V severní ásti regio-
nu pak dojde ke zkvalitn ní napo-
jení I/27 na silnici . 6, což staro-
stové považují za základ zp ístup-
n ní regionu systémem sever-jih.

„Trasa nové silnice I/27 v úseku
Plze –Kralovice je v sou asné
dob  již projektov  rozpracována
a i po legislativní a právní stránce
bylo u in no ur ité množství díl-

ích krok  nutných k budoucímu
zahájení stavby. V sou asné dob
byl Krajskému ú adu Plze ského
kraje p edložen k vyjád ení doku-
ment o vlivu zám ru silnice I/27
na životní prost edí,“ podotýká M.
Hurt. Celá trasa se skládá z n koli-
ka úsek , které jsou projektovány
jako samostatné, na sebe navazu-
jící stavby. Každý z t chto úsek  je

po projek ní stránce v jiném stup-
ni rozpracovanosti. Zatím v této
situaci doposud neexistoval koor-
dinovaný postup obcí a m st na
trase i v jejím okolí, který by prosa-
zoval stavbu nové komunikace
jako celek s tím, že jenom tak bude
mít tato investice maximální efekt
pro region. Navíc je nutné si uv -
domit, že pokud se stavba komu-
nikace bude realizovat jako jeden
celek, zvýší se její význam i z celo-
státního hlediska a je zde šance
získat i finance z dota ních zdroj
EU. 

Starostové se sjednotili v boji za obchvat

Plze ské Gymnázium Lu ka
Pika se 15. kv tna 2007
prom nilo jako mávnutím

proutku na dílnu, v níž se sešli stu-
denti z celého Plze ského kraje,
aby p edvedli a obhájili vše, na

em pracovali jeden rok a možná i
více let. Práv  to je podstatou a
smyslem St edoškolské odborné

innosti (SO ky), jejíž regionální
kolo práv  zde prob hlo pod tak-
tovkou Mgr. Evy Cibulkové,
garantky sout že, a ochrannými
k ídly Mgr. Jaromíra Kašpara,
editele Gymnázia L. Pika.

St edoškolská odborná in-
nost má dlouhou historii. U její-
ho zrodu stáli p edevším biolo-
gové, jejichž sout ž „Natura
semper viva“ pat ila k prvním
sout žím, v nichž studenti pre-

zentovali své práce, které nebyly
opsáním odborné literatury, ale
malými diplomkami. 

Svým zápalem nakazili biolo-
gové ostatní, a tak vznikla
SO ka. Zahrnuje 17 obor  od
biologie p es matematiku, zdra-
votnictví i didaktické pom cky
až k teorii um ní. Auto i – stu-
denti, se zpravidla svému oboru
v nují n kolik let, asto již od
základní školy, a tak jejich práce
mají mnohdy velmi dobrou úro-
ve , jsou plné nápad  a nových
pohled  na skute nosti, které
nám, dosp lým, p ijdou zcela
samoz ejmé a ni ím nezajímavé. 

Mezi vít zi SO  bychom našli i ty,
kte í prošli plze skými p ehlídkami,
n kterým vyšly jejich práce v podob
u ebnice, jiným nabídly spolupráci

velké podniky. Prost  SO ka je
„inkubátor“ talent , jak s oblibou
nazývají tuto sout ž její zakladatelé. 

I letos prob hla mezi sout žící-
mi lítá klání, jejichž výsledkem je
dev t prací postupujících do
Celostátní p ehlídky SO  v P e-
rov , p t prací, které ješt  ve st e-
du 23. 5. projdou licita ní komisí.
Ta ješt  jednou zváží jejich postup
do celostátního kola. Ale i n které
práce na t etích a dalších místech
prokázaly skv lou úrove .

Je p íjemné setkávat se s t mi,
kte í dokážou vymyslet a sestavit
náro nou ro níkovou práci a umí
ve ejn  vystoupit a svoje dílo
obhájit p ed porotou odborník
z vysokých škol a praxe.

PHDR. JANA KUTNÁ  A MGR. EVA CIBULKOVÁ,

GARANTKA KRAJSKÉ PŘEHLÍDKY SOČ

V p ekrásný kousek p írody prom nil Alpi-
num klub Plze  zahradu ve vnitrobloku
plze ského Gymnázia na Mikulášském

nám stí. Uprost ed zahrady nechybí malebné jezír-
ko, které je obklopeno vzácnými d evinami, jehli -
nany a nejr zn jšími cizokrajnými rostlinami.
„Rekonstrukci zahrady jsme dokon ili letos na ja e,
a to díky dotaci Plze ského kraje, který nám posky-
tl 50 000 korun. Vystavujeme zde nyní 415 exponá-
t , což p edstavuje dohromady tak 1250 rostlin,
kv tin a d evin,“ ekl Richard Polá ek, p edseda
Alpinum klubu Plze . Na zahrad  jsou k vid ní

nap íklad rostliny z Kanady, Kam atky a další divo-
ce rostoucí nebo vysokohorské rostliny. O zahradu
i všechny exponáty pe uje celkem 95 len  klubu
z Plzn  a z blízkého okolí. Každoro n  po ádá klub
hojn  navšt vovanou výstavu, kde mají zájemci
obrovský výb r rostlin k zakoupení. „Ob as nás
n kte í návšt vníci zahrady pozlobí tím, jak testují
naši pozornost, když vym ní cedulky s názvy rost-
lin. Naši lenové jsou však velmi pozorní a okamži-
t  dají vše do po ádku,“ usmívá se uprost ed zele-
ného království Richard Polá ek.

(BEN)

Zahradu prom nili v zelené království

P stitelé alpinek prom nili zahradu Gymnázia na Mikulášském nám stí v p ekrásný kout p írody.           FOTO RICHARD BENEŠ

Zajistit bepe ný pr jezd motorist m, jedoucím na
trase Železná Ruda–Plze –Most a vytoužený klid
obyvatel m, kte í poblíž této spojnice bydlí, si klade
za cíl nov  vzniklé sdružení Dobrovolný svazek
obcí. Založili ho starostové sídel, ležících podél této
velmi frekventované a pro hustý provoz nevyhovují-
cí vozovky I/27 od Plzn  až po Vysokou Libyni.

Studenti se v sout ži stali v dci

FOTO RICHARD BENEŠ

Formou dota ního programu
podporuje Plze ský kraj již
n kolik let kulturu a kultur-

ní akce v kraji ve všech rozmani-
tých podobách a formách. Zkuše-
nosti jak z eské republiky, tak i ze
zahrani í ukazují, že grantová
forma podpory je v kultu e pova-
žována za velmi efektivní.

Od roku 2005 je grantový pro-
gram kraje práv  pro oblasti kultu-
ry nov  postaven na principu pod-
pory jednotlivých oblastí - divadlo,
hudba a tanec, výtvarné um ní,
literatura, audiovize a kulturní
d dictví. Tento systém se osv d il,
tedy i v letošním roce byl v této

podob  vyhlášen. Jedinou
významn jší zm nou pro program
pro letošní rok bylo rozší ení o dva
tématické okruhy.  Prvním byl
okruh pr ezových a p esahují-
cích projekt  (v rámci tohoto
okruhu by m ly podávány žádosti
na komplexní projekty integrující
více um leckých druh  a žánr )
a druhým okruh „Rok 2008 – rok
oslav výro í Karla Klostermanna“.

Rada již rozhodla o rozd lení
dotací pro letošní rok. Z rozpo tu
kraje bude podpo eno necelými
2,5 miliony korun celkem 104
kulturních akcí všech žánr .

(RED)

Rozd lili dotace 
na kulturní akce

Dudácké kapely nechybí na žádných d ležitých akcích v Plze ském kraji
FOTO RICHARD BENEŠ
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Krajský úřad 
Plzeňského

kraje

P. O. BOX 313, Škroupova 18, 306 13 Plzeň
elektronická adresa: posta@plzensky-kraj.cz

telefon
spojovatelka: 377 195 111

provolba: 377 195; fax: 377 195 078
úřední hodiny

pondělí 8.00–17.00, středa 8.00–17.00

ORGANIZAČNÍ SCHÉMA ÚŘADU:

Ředitel KÚPK
Mgr. Jiří Leščinský

odbor kancelář hejtmana
vedoucí odboru 
Bc. Alena Šatrová

e-mail: alena.satrova@plzensky-kraj.cz

odbor kancelář ředitele
pověřena řízením 

Mgr. Drahomíra Janoušková 
e-mail: drahomira.janouskova@plzensky-kraj.cz

odbor vnitřních věcí 
a krajský živnostenský úřad 

vedoucí odboru 
Ing. Jan Nový

e-mail: jan.novy@plzensky-kraj.cz

odbor cestovního ruchu a propagace
vedoucí odboru
Bc. Tomáš Kotora

e-mail: tomas.kotora@plzensky-kraj.cz

odbor informatiky
vedoucí odboru

Bc. Václav Koudele
e-mail: vaclav.koudele@plzensky-kraj.cz

odbor ekonomický
vedoucí odboru
Ing. Roman Reiser

e-mail: roman.reiser@plzensky-kraj.cz

odbor regionálního rozvoje 
vedoucí odboru

Ing. arch. Miloslav Michalec
e-mail: miloslav.michalec@plzensky-kraj.cz

odbor životního prostředí
pověřen zastupováním

Ing. Václav Liška
e-mail: vaclav.liska@plzensky-kraj.cz

odbor majetku 
vedoucí odboru

Ing. Alena Hemrová
e-mail: alena.hemrova@plzensky-kraj.cz

odbor školství mládeže a sportu
pověřena řízením

JUDr. Jaroslava Havlíčková
e-mail: jaroslava.havlickova@plzensky-kraj.cz

odbor kultury a památkové péče 
vedoucí odboru 

Mgr. Vlasta Frouzová
e-mail: vlasta.frouzova@plzensky-kraj.cz

odbor sociálních věcí a zdravotnictví
vedoucí odboru

Bc. Erika Kunešová 
e-mail: erika.kunesova@plzensky-kraj.cz

odbor dopravy 
a silničního hospodářství

vedoucí odboru
Ing. Jaroslav Vejprava

e-mail: jaroslav.vejprava@plzensky-kraj.cz

odbor krizového řízení 
vedoucí odboru
Ing. Milan Řihošek

e-mail: milan.rihosek@plzensky-kraj.cz

odbor právní
vedoucí odboru

JUDr. Blanka Žižková
e-mail: blanka.zizkova@plzensky-kraj.cz

útvar interního auditu
vedoucí

Ing. Martin Zaoral
e-mail: martin.zaoral@plzensky-kraj.cz

odbor fondů a programů EU
pověřena řízením

BA Petra Ježková
e-mail: petra.jezkova@plzensky-kraj.cz

P i historickém víkendu si užijí d ti i dosp lí

Dokon ení ze strany 1

Proto bude letos jeho sou ástí
sobotní „Pohádková cesta“.

Po ní malí návšt vníci, spole n
s rodi i, absolvují dobrodružné
putování s mnoha p ekvapeními
na blízký Pecihrádek. 

Sou ástí programu bude

samoz ejm  i d tská scéna
„Pohádkové království“. V sobo-
tu bude možné absolvovat pro-
hlídku kostela sv. Ji í s výkladem.

Plze  je i m stem loutek,
a proto se  p edstaví Divadlo Alfa
se svojí úsp šnou hrou „T i muš-
ketý i“.

Vyvrcholením 
bude bitva

Vyvrcholením ned lního pro-
gramu se stane st edov ká  bitva,
v níž proti sob  stanou desítky
šermí . Své um ní p ijede p ed-
vést také sokolník Milan Záleš,
který pracuje s dravými ptáky již
dlouhá léta. Velký ohlas si získala
v roce 2006 také Zoologická
a botanická zahrada v Plzni se
svojí prezentací, a tak se s jejich
sv enci na Historickém víkendu
op t setkáme.

V sobotu ve er projde okolím
pr vod strašidel, kterého se
m že zú astnit každé kolem-
jdoucí strašidlo, pohádková
bytost i p íšerka. Po ve erním
p edstavení se rozzá í oh ostroj.

Bohatý program je ur en pro
všechny v kové kategorie. Celá
akce je p ístupná zcela zdarma.
Podrobné informace k programu
najdete na webových stránkách
www.nadace700.cz.

Spole ná výstava obraz  sv -
toznámého fotografa Jana
Saudka a fotografií jeho p í-

telkyn  Sáry Saudkové je až do 29.
7. 2007 k vid ní v reprezenta ních
prostorách Západo eského
muzea v Plzni. Zatímco Sára
Saudková p ijela do Plzn  na ver-
nisáž v as, mistr Saudek dorazil
s více než hodinovým zpožd ním.

„Uvázl jsem v Praze v hrozné

zácp . Modlil jsem se, aby se ta
kolona kone n  pohnula,“ uvedl
po p íjezdu Jan Saudek. „Z foto-
grafování jsem už vy erpaný, tak
jsem se dal na malování. Jako
p edlohu používám výhradn  své
a Sá iny fotografie. Nepovažuji
se za žádného velkého um lce,“
dodal mistr Saudek. „Fotografo-
vání se v nuji maximáln  jeden
den v týdnu. Je to jako s milen-

cem, když nechcete, aby vás omr-
zel, musíte si ho dávat po malých
dávkách. Se shán ním model
pro své fotografie nemám problé-
my. Našt stí je rodina Saudk
natolik rozv tvená, že si vysta í-
me. A ob as se p idají i n kte í
p átelé a známí. Nejrad ji samo-
z ejm  fotografuji své d ti,“
uvedla ke své tvorb  sympatická
fotografka Sára.                           (BEN)

Hned n kolik dalších unikátních
sbírkových sklen ných p edm -
t  v noval Muzeu Šumavy Suši-

ce Dr. Ing. Bruno Schreiber, jenž v sou-
asné dob  žije ve Švýcarsku. A nebylo

to zdaleka poprvé, kdy tento cizinec

sušické muzeum obdaroval. „Už v roce
2005 získalo Muzeum Šumavy Sušice
unikátní sbírku skla, kterou v noval pan
Bruno Schreiber. Jeho sbírka obohatila
sklá ský fond muzea tak, že dnes vlastní
jednu z p ti nejv tších sbírek skla v celé

eské republice. Jsme velmi pot šeni, že
sklo m žeme prezentovat v našem
muzeu,“ ocenil po in št drého sb ratele
Martin Baxa, radní Plze ského kraje pro
kulturu a památkovou pé i. Od kv tna
2006 je sbírka samostatn  prezentována

v sídle muzea v Sušici. Expozici skla
v sušickém muzeu si p ijel prohlédnout
osobn  Dr. Schreiber. P i té p íležitosti
mu radní Martin Baxa pod koval za
podporu muzea a p edal n kolik dárko-
vých p edm t .

Nau ná stezka „Ke
Studánce lásky“
v Konstantinových

Lázních na Tachovsku se
slavnostn  otevírá 9. ervna
2007. Na nádraží do Kon-
stantinových Lázní dorazí
v 10 hodin od Plzn  historická
lokálka Hurvínek, která vyjíž-
dí z plze ského Hlavního

nádraží D v 8,45 hodin.
Samotný akt slavnostního
zahájení stezky a první pro-
cházka se uskute ní v 10,15
hodin. Na parkovišti u hasi -
ské zbrojnice bude od 13,30
hodin hrát country kapela
M.H.S. z Plzn . Zp t do Plzn
bude odjížd t historická
lokálka v 17,00 hodin.         (BEN)

Sb ratel v noval muzeu další cenné sklo

S Brunem Schreiberem (vlevo) se setkali v Sušici radní Martin Baxa (vpravo), Vladimír
Líbal, vedoucí odd lení kultury Odboru kultury a památkové pé e Krajského ú adu Plze -
ského kraje a Zde ka ezní ková, editelka Muzea Šumavy Sušice.                      FOTO 2X ARCHIVSbírka skla okouzlí každého návšt vníka muzea.

Premiéra procházky ke Studánce láskySaudková vystavuje se Saudkem

Jan Saudek vystavuje obrazy, zatímco Sára Saudková fotografie.                                                                 FOTO RICHARD BENEŠ

První jubileum, pátý ro ník, má p ed sebou rockový festival
BASINFIREFEST 2007. Bude se konat jako obvykle ve
Spáleném Po í í a po adatelé se rozhodli, že už nebude

trvat dva, nýbrž t i dny. Konkrétn  29. ervna až 1. ervence. Na
t ech pódiích se tu p edstaví špi ka naší rockové a metalové
scény, p i emž ani jeden festivalový den nebudou chyb t hv zdy
ze zahrani í. Krom  zavedených jmen se tentokrát p edstaví
i n kolik mén  známých, le  hudebn  zajímavých a inven ních
soubor  z r zných kout  sv ta. Návšt vníci se budou moct op t
dopravovat kyvadlovou dopravou z Plzn , která je nebude stát
ani ka ku a po ítá se samoz ejm  i s kempováním, parkováním
a sportovní vyžitím p ímo v prostorách p írodního areálu.

Basin Fire Fest zase zaho í

Proti toku asu – zp t ke
ko en m,“ takový je
název výstavy, která byla

zahájena v mázhauzu plze ské-
ho magistrátu. Autorem výsta-
vy je známý sb ratel Miroslav
Krist a ob anské sdružení Zem-
ská stavovská rodová unie. Na
první pohled upoutají barevné
erby, mezi nimiž nechybí ani
m š anský erb plze ské rodiny
Sequens , našeho sou asného
senátora. Z vystavených listin
se lze dozv d t, jak je náš sou-

asný prezident sp ízn n

s Mikolášem Alšem. Obrovsky
zajímavé jsou ukázky rodokme-
n  panovnických a šlechtických
rod  – P emyslovc , Habsbur-
k , anglických král i ruské
carské rodiny. Badatel m
z oblasti genealogie, kte í cht jí
na vlastní p st vytvá et rodo-
kmeny svých p edk  se dostane
stru ný návod jak za ít, kde hle-
dat a jak docílit kýženého
výsledku. Doprovodné texty
k exponát m jsou nejen
nesmírn  zajímavé, ale mnohdy
i velmi úsm vné.                        (BEN) 

„

Za rodokmeny do mázhauzu

FOTO ARCHIV
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FOTOHÁDANKA Tip na výlet po kraji

St edov ký gotický hrad Velhartice z p elomu 13. a 14. století založil eský pán Bohumil z Bud tic.
Hrad pat í k dispozi n  ojedin lým díl m eské hradní architektury a jeho dominanty tvo í z íce-
niny starého gotického paláce Rajského domu s prot jší v ží Putnou. Ob ásti jsou propojeny

mohutným kamenným mostem se ty mi lomenými oblouky. Práv  tento unikátní most hrad nejvíce pro-
slavil. Roku 1627 byl k Rajskému domu p ipojen pozdn  renesan ní zámecký palác, který nese název  po
svém staviteli Hubertovo k ídlo. Nejznám jším obyvatelem hradu byl proslulý Bušek, komorník Karla
IV., který s vlada em popíjel víno. Hrad však postupn  chátral, i když se d ly pokusy o jeho záchranu
(1848). Dnes pat í mezi státní hrady. V posledních letech prod laly ásti hradu rozsáhlou rekonstrukci
a byly zp ístupn ny nové expozice. Malebné a krásn  upravené je i okolí hradu Velhartice.

Ze správných odpov dí jsme vylosovali t i výherce, kte í obdrží pozornost od Krajského ú adu Plze -
ského kraje. Jsou jimi: Jarmila Bouberlová, achrov; Ivana Tryl ová, Žihle; Marie Vachoušková, Plze .

Dnes otestujeme vaši pozornost a znalosti na objektu, který není z pta í perspektivy p íliš asto foto-
grafován, a není tedy tak známý. Jeho identifikace by proto mohla být o n co t žší než v p ípad minulé
fotohádanky s hradem Velhartice. Ale v íme, že si i tentokrát poradíte. Odpov di se zpáte ní adresou
posílejte na adresu Plze ský kraj – redakce, Husova 29, 301 00 Plze . E-mail : plzen@consultants.cz

Milovníky výlet  tentokrát
nasm rujeme na Šuma-
vu, konkrétn  potom na

B ezník a jeho nejbližší okolí.
Nádherná p íroda zde jde ruku
v ruce s uschlým lesem zni eným
p ed léty k rovcovou kalamitou.
Ur it  je zajímavé vid t vedle
sebe živý a mrtvý les. Naše puto-
vání za neme v obci Modrava. Na
sedm kilometr  vzdálený B ezník
vede v tšinou v mírn jším stou-
pání p kná asfaltka. Komunikace
je proto vhodná nejen pro p ší,
ale i pro mén  zdatné cyklisty.
B ezník se nachází ve výšce
1133 m n.m. a jde o samotu
s bývalou hájovnou nedaleko od
státní hranice se SRN. Od roku
1951 bylo toto místo ve ejnosti
nep ístupné. Turisté se na B ez-
ník vrátili až po roce 1991.
V budov  bývalé hájovny je dnes
Informa ní st edisko správy
Národního parku Šumava s gale-
rií ezbá ství. Sou ástí expozice
je i ást v novaná Karlu Kloster-
mannovi. Od hájovny, ve které
pe ou vynikající bramboráky, je
krásný pohled na horu Luzný
1373 m n.m. s holým kamenitým
vrcholkem, který obklopuje
mrtvý suchý les. Cesta na Luzný
a stejn  tak i stezka Luzenským
údolím je však turist m stále
zapov zena a uzav ena d ev ným
zátarasem. Do oblasti nesmí
turisté vzhledem k výskytu popu-

lace vzácného tet eva. Jen pár
metr  od zmín ného zátarasu je
však cesta, která zavede na „Zážit-
kovou trasu“ vedoucí do nitra lesa
zni eného k rovcem. Na vlastní
nebezpe í mohou potom turisté
vstoupit na kilometr dlouhou stez-
ku. Na tomto okruhu je dokonale
vid t, jak odum el vzrostlý les
a zárove  jak se na jeho poz stat-
cích rodí nový les. Nové stromky
vyr stají pod šedivými uschlými
stromy, které rozkládají d evokaz-

né houby, a vytvá í tak vzácné živi-
ny. Na stezce je t eba dávat pozor
p ed padajícím d evem. Vstup na
stezku se rozhodn  nedoporu uje
za v trného nebo deštivého po así.
Ostatn  B ezník je uvád n jako
nejdeštiv jší místo R. Ro ní úhrn
srážek iní pr m rn  1436 mm.
Zima zde trvá 149 dní a sníh se zde
drží 140 dní v roce. Tyto dramatic-
ké údaje by vás však nem ly odra-
dit od návšt vy B ezníku, kde
samoz ejm  svítí i slunce. 

Na B ezníku poznáte zrod nového lesa

K hájovn  na B ezníku vede klikatá silni ka.                             FOTO RICHARD BENEŠ

Kraj zvít zil s mapami i s knihou

V sout ži Tourpropag 2007 slavil Plze ský kraj úsp chy.                                                                                              FOTO ARCHIV 

Nevšedními uniformami se to jen hemžilo na st íbrském nám stí.
Práv  p ed radnicí totiž lenové Privilegovaného m š anského
st eleckého sboru královského m sta St íbra p edstavili sv j

nový prapor, kterému ve ejn  požehnal Lord biskup anglikánské církve
Dr. Erwin Wagner. Slavnostního aktu se také zú astnily sbory ostro-
st elc  z Lokte, z Rakovníka a z Brna. Nechyb la ani historická jednotka
35. p šího pluku z Plzn  a Hornicko – historický spolek  ze St íbra.  Po
slavnostním pr vodu kolem nám stí všichni stanuli p ed radnicí, kde

byli nejd íve ocen ni lenové za zásluhy.  Jedním z ocen ných byl i Pavel
Nedbal. „Rád bych pod koval Nadaci Jakoubka ze St íbra a M stskému
muzeu ve St íbre. Velice nás finan n  podpo ili a díky nim tu dnes m že-
me p edstavit náš nový prapor,“ uvedl Nedbal. Ne ekan  se do kal oce-
n ní i nový len Petr Bursík. „Jsem skute n  novope ený len a kluci m
moc p ekvapili svým ocen ním. Že dostanu i diplom a musím poklek-
nout k pasování jsem se dozv d l p ed pár minutami,“ byl dojatý Bur-
sík., který je p edsedou Nadace Jakoubka ze St íbra.                                   (SIH) 

Ostrost elci se pochlubili novým praporem

Ostrost elci ze St íbra p edstavili sv j nový prapor.                                                                                                                 FOTO MARTINA SIHELSKÁ

Hned dv  první místa získal
Plze ský kraj na 11. ro ní-
ku sout že propaga ních

materiál  Tourpropag Písek 2007.
V kategorii mapy vyhrál soubor 9
cykloturistických a 2 lyža ských
map Plze ského kraje s p esahem
do Bavorského lesa. Jako nejlepší
z kategorie reprezentativní publi-
kace porota vybrala novou foto-
grafickou knihu s názvem Plze -
ský kraj. Ta obsahuje 250 barev-
ných fotografií. Je to první zcela
vlastní kniha, kterou kraj od za át-
ku své p sobnosti vydal. 

„Cílem tohoto projektu je efek-
tivní propagace turistických atrak-
tivit, cyklodopravy a možností zim-
ních sport  na území Plze ského
kraje a z ásti za hranicemi naší

republiky,“ vysv tluje nám stkyn
hejmana Olga Kal íková a dodává:
„Tento typ propaga ních materiál
dle našich zkušeností pat í k nejžá-
dan jším.“ Cyklomapy obsahují
veškeré zna ené cyklotrasy, vyzna-

ené turistické a p ší trasy Klubu
eských turist , hrady, zámky,

muzea, církevní a židovské památ-
ky. „Na mapách nalezne cyklista
též profily doporu ených tras,
jejich stru né popisy, informace
o p evýšení a náro nosti, dále
popisy turisticky nejzajímav jších
míst v okolí tras,“ up es uje Olga
Kal íková.

Dva druhy lyža ských map p í-
hrani ní oblasti Šumavy – Bavor-
ského lesa jsou stejného formátu.
V této zimní variant  jsou zakres-

leny všechny strojov  udržované
b žecké trasy a okruhy, lyža ské
udržované turistické cesty a cesty
pro p ší, dále horská dopravní
za ízení, v etn  jejich parametr
jako je délka, p evýšení, kapacity
lanovek a vlek  po obou stranách
hranice. Zadní strana map pak
obsahuje detaily zimních st edisek
na eské i n mecké stran .

„Celý soubor map je proveden
ve t ech jazykových mutacích
a vychází díky podpo e z fond
EU. Jsem ráda, že pracovníci
odboru cestovního ruchu našeho
krajského ú adu op t p ipravili
kvalitn  zpracovanou žádost a že
jsme obsahu v novali tu nejv tší
pozornost,“ dodává Olga Kal í-
ková.

Ekologickým autobusem se
i letos svezou turisté
a milovníci cyklistiky

v Národním parku Šumava. le-
nové Rady Plze ského kraje totiž
na svém jednání schválili poskyt-
nutí ú elové dotace z krajského
rozpo tu ve výši 200 tisíc korun
na áste né pokrytí náklad
tohoto úsp šného projektu.

„Plze ský kraj podporuje for-
mou dotací uvedený projekt již od
roku 2002, kdy p isp l sumou ve
výši 150 tisíc, o rok pozd ji to bylo
100 tisíc, v posledních t ech letech
pak pravidelný p ísp vek inil vždy
200 tisíc korun,“ vypo ítává radní
pro oblast dopravy Miroslav Jaroš.
Projekt „Autobusem po národním

parku Šumava“ je bezpochyby kva-
litní a vyhledávanou službou ve ej-
nosti, kterou nabízí Správa Národ-
ního parku a Chrán né krajinné
oblasti Šumava. Provoz ekobus
má mimo jiné významný dopad na
zlepšení životního prost edí na
Šumav , prože individuální dopra-
vu osobními vozidly   nahrazují
autobusy jezdící na ekologické pali-
vo. Této dopravy v minulém roce
využilo tém  120 tisíc cestujících.

„V ím, že ekologickou dopra-
vu bude i v letošní sezon  vyhle-
dávat zna né množství návšt v-
ník , a jsem rád, že Plze ský kraj
op t podpo il tento typ dopravy
na Šumav ,“ prohlásil M. Jaroš. 
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Turisté se svezou 
autobusem po Šumav
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